
همكارى شهروندان 
در نگهدارى فضاى سبز 

رئيس اداره فضاى سبز منطقه مطرح كرد

این روزها دوباره آلودگی هوا، وضعیت زندگی در کلان شهر مشهد را سخت کرده است، 
در این بین همان طور که در یادداشت این شماره آمده است، پرداختن به حوزه فضای سبز 

در راستای بهبود اوضاع در سال های آینده امری ضروری به نظر می رسد...
۳

در گفت وگوی شهرآرامحله با سرنامه رسان پست صدف بیان شد

تمبرهایی که دیگر نیست!

۶

ساختمان بدون پايان كار حادثه ساز شد

امنیت برای ما واژه ای دور اما اتفاقی نزدیک اســت، اما چرا تعریف من از امنیت 
این گونه است؟ ما در روز تا چه اندازه به امنیتی که داریم فکر می کنیم؟ سؤال بعدی 
این است، ما تا چه اندازه امنیت داریم؟ با فکر کردن و پاسخ دادن به این ۲ سؤال به 

جملات ابتدای متن بیشتر پی می برید...

صداى پيوسته آژير 
گفت وگوى شهرآرا محله با جانباز امنيت

۲

جانبازى، تولدى دوباره

باعث شد از پشت میز بلند شــوم و به کنار پنجره بروم. دود سیاهی در چند میلان 
پایین تر دیده می شــد. به دلیل ترافیک ســنگین، ترجیح دادم پیــاده خودم را به 
محل حادثه برســانم. مرتب صدای آژیر ماشــین های آتش نشانی می آمد که از 

ایستگاه های مختلف به این محل اعزام شده بودند...
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

شهرآرا

زندگى براى همه
برای  یم  بگیر یاد  باید  ما  همه 
خودمان زندگی نکنیم، با هم 
زندگی کنیم، این اصل مهمی 
در پیشبرد یک جامعه و توسعه 
آن است.در هفته ای که پشت 
هفته  نام  به  و  گذاشتیم  سر 
نام گذاری  سالمندان  جهانی 
اداره  و   ۱۱ منطقه  فرهنگی  اداره  همت  به  بود،  شده 

فضای سبز منطقه سالمندانی که اغلب در قالب باشگاه 
در  تا  شدند  جمع  هم  دور  می شوند  یف  تعر گنجینگان 
انتهای بولوار فارغ التحصیلان کاشت گل و گیاه را انجام 
دهند.در این برنامه بیش از ۳۰۰ بوته گل و گیاه از سوی 
سالمندان کاشته شد تا این افراد سهمی در کیفیت زندگی 
آینده شهر داشته باشند که به نوعی همان مصداق زندگی 
کارگاه  گیاه  و  گل  کاشت  حاشیه  در  است.  همه  برای 

آموزش نگهداری گل و گیاه آپارتمانی هم برگزار شد.

صــدای آژیرباعث 
شد از پشت میز بلند 
شــوم و به کنار پنجره 
بروم. دود سیاهی در 
چند میــلان پایین تر 
دیده می شد. به دلیل 
ترافیــک ســنگین، 
ترجیح دادم پیاده خودم را به محل حادثه برسانم. 
مرتب صدای آژیر ماشین های آتش نشانی می آمد 
که از ایســتگاه های مختلف به ایــن محل اعزام 
شــده بودند. صحنــه تلخ پشــت ترافیک ماندن 
ماشــین های آتش نشــانی باز هــم آه از نهاد آدم 
بلند می کرد. مأمورانــی بودند که فرمان می دادند 
خودروهای ســواری به داخل میلان بروند تا راه 
برای ماشین های آتش نشــانی باز شود. تکه های 
ساختمان آتش گرفته از چند صد متری روی زمین 
افتاده بود. پســر جوانی، برای دوستانش تعریف 
می کرد که چطور در حال عبور بوده و ناگهان یکی 
از این تکه ها از کنار گوشــش رد شده است. بین 
دود و جمعیت و هیاهوی آتش، بسیاری از مردم، 
گوشی به دست، در حال فیلم برداری بودند. آتش 
از ساختمان آراکس که نبش دانشجوی ۲۵ است، 
شعله می کشید. تمام ساکنان و شاغلان داخل این 

ساختمان، نظاره گر سوختنش بودند.

یق   درست نبودن سیستم اعلام حر
یکی از شاهدان می گفت: در طبقه ششم ساختمان 
بودم، دیدم بوی دود می آید فکر کردم کاغذ یا دســته 
قابلمه سوخته است، رفتم آشپزخانه دیدم چیزی روی 
گاز نیست. کمی بعد دود غلیظ تر شد گفتم شاید دارند 
جایی را ایزوگام می کننــد اما ناگهان تمام اتاق را دود 
گرفت و نفهمیدم چطور این ۶ طبقه را از پله ها پایین 
آمدم. در طبقات پایینی، صدای سرایدارمان می آمد 
که دائم فریاد می زد آتش سوزی شده است ساختمان 
را ترک کنید. بعضی همکاران طبقات پایین به جای 
اینکه دیگران را مطلع کنند در حال بیرون بردن کامپیوتر 
و وسایلشان از ساختمان بودند.یکی دیگر از کسانی که 
در این ساختمان شاغل است، بیان می کرد: چند روز 
بود که سیستم اعلام حریق ساختمان صدا می داد. 
چند ســاعت قبل از حادثه هم صدا داد اما در زمان 
آتش سوزی عمل نکرد و ما از دود و صدای فریادهای 

دیگران متوجه شدیم که باید ساختمان را ترک کنیم.
فرد دیگــری هم به اتصالی های مکرر آسانســور 
اشاره می کرد و می گفت: شاید این اتصال باعث 

آتش سوزی شده باشد.

 خاموش کردن آتش با آفتابه و لگن!
مادری ۶۰ ســاله که از ســاکنان منازل مسکونی 

پشت ســاختمان آراکس اســت، اظهار می کرد: 
وقتی بوی دود در خانــه پیچید گمان کردم غذایم 
سوخته اما دیدم ساختمان آراکس آتش گرفته است 
و با آفتابه و لگــن می خواهند آن را خاموش کنند، 
ناگهان آتش شــعله کشــید و خیلی زیاد شد. اگر 
مأموران آتش نشانی دیرتر می رسیدند ساختمان 
منفجر می شــد.مادر دیگری شهرداری را مقصر 
می دانست و می گفت: شهرداری نباید اجازه دهد 
چنین ساختمان هایی را بسازند اما سازنده همین 
ساختمان در حال ساخت ۲ســاختمان دیگر در 

بولوار دانشجو است.

 استاندارد نبودن نمای ساختمان
محمد حسامی، مدیر بازرسی سازمان آتش نشانی 
که در محل حضــور دارد درباره این حادثه اظهار 
 کرد: متأسفانه این حریق مشابه حریق برج سلمان 
است و استفاده از نمای غیراستاندارد کامپوزیت، 

باعث شده بود که آتش به سرعت شعله ور شود.
کید بر اینکــه کامپوزیت، متریال خوبی  وی با تأ
برای نمای ساختمان نیســت، افزود: اگر مالکی 
بخواهد از نمای کاپوزیت استفاده کند، سه مرحله 
ایمنی را باید رعایت کند اما در این بنا هم مانند برج 
سلمان، اصول ایمنی رعایت نشده است و شاهد 

چنین حریقی بودیم.

فســاد در هر زمینه ای که 
باشــد تــوان زمین گیــر 
کــردن هر سیســتمی را با 
هــر حجمی از قــدرت و 
ثروت دارد. اما فساد خود 
انواعی دارد که به یقین برای 
دســتگاه های دولتــی و اجرایی بدترین نوع آن فســاد 
اقتصادی است که می تواند در بازه ای چند ساله به فساد 
سیستماتیک تبدیل شده و بنیان جامعه  تحت امر دولت 
را متزلزل کند.در ســال های اخیر شــاهد این موضوع 
بوده ایم که نقــاب از چهره افراد بســیاری کنار رفته و از 
اختلاس ها و فسادهای بســیاری رونمایی شده است. 
این امر در دولت ها، شــهرداری ها، مسئولان بانکی و 
بســیاری افراد دیگر رصد می شــود که متأسفانه اتفاق 
خوبی نیست و تبعات بسیاری در پی داشته که نخستین 
موضوع آن بی اعتمادی به مسئولان است.اکنون شهردار 
جوان مشهد گام مؤثری در راستای کاستن و در نهایت از 
بین بردن فساد در ابرسازمان شهرداری مشهد برداشته 
است و در نظر دارد تا با حمایت شورای اسلامی شهر و 
همکاری مسئولان شهرداری مشهد در پایان دوره پنجم 
شورای شهر مشهد کارنامه ای درخشان در حوزه مبارزه 
با فساد در شهرداری مشــهد به مردم ارائه کند.تصمیم 
جدید محمدرضا کلائی که در یک دستور العمل ده بندی 
تنظیم شده است به یک نکته اساسی اشاره دارد و آن نقش 
«همراهی شهروندان» در رسیدن به سازمانی عاری از 
فساد اســت.اما آیا برای شهروندان وظایفی مشخص و 
رفتاری تعیین شده در این راستا وجود دارد؟ نکته اساسی 
که باید به آن اشــاره کرد این اســت که اگر در حدود ۲۰ 
سال پیش وظایفی در این حوزه برای شهروندان تعریف 
می شد الان با موضوع فساد سیستماتیک در بسیاری از 
ادارت روبه رو نبودیم.امور مدیریت شهری در چند حوزه 
مختلف تعریف می شود، امور شهرسازی، پروژه های 
عمرانــی، طرح های ترافیک، امور فرهنگــی و... دایره 
وسیعی از حوزه فعالیت مدیریت شهری را در بر می گیرد 
که همگی به صورت مستقیم یا غیرمستقیم به مردم ارتباط 
دارد، کمکی که شــهروندان در تحقق سازمان عاری از 
فساد می توانند ایجاد کنند این است که شهر را ثروتی در 
دست بدانند و هر لحظه برای حفظ آن فکر کنند.آنچه از 
فساد به گوشمان آشناست همان رشوه خواری و جابه جا 
شدن پول های درشت اســت که سبب شده شهروندان 
به بســیاری از مسائلی که در اطرافشــان اتفاق می افتد 
بی تفاوت باشند. فساد و عوامل فساد را نباید فقط در پشت 
پرده جســت وجو کرد، قصور در انجام وظایف تعریف 
شــده و ایجاد تأخیر در امور ارباب رجوع و انجام ندادن 
مأموریت محول شده است که به نوعی باعث کند شدن 
سیستم می شود، اعمالی از این دست رفتارهای منجر به 
قصور اداری است که شاید به هر تک رفتار از یک فرد نتوان 
لقب فساد را داد، اما جمع شدن رفتارهایی این چنین کنار 
یکدیگر فساد اداری در یک سازمان را باعث می شود.نکته 
دیگری که باید از سوی مردم رصد شود اجرای پروژه های 
مختلف عمرانی و فرهنگی در منطقه است. اجرای هر 
پروژه ای که در آن پول رد و بدل شود از همان مرحله مزایده 
تا اجرا استعداد به فساد افتادن را دارد.  حال این فساد در 
حوزه اداری است یا در حوزه اجرایی و کم کاری در پروژه، 
شهروندان ناظرانی هستند که می توانند در ارتباط مثبت با 
حراست و بازرسی شهرداری مشهد تخلفی را که مشاهده 
می کنند به اشتراک بگذارند و درخواست پیگیری داشته 
باشند.همان طور که اشاره شد شهر ثروتی است که متعلق 
به همه ماست و همان طور که اگر کسی به ثروت ما تعرض 
کرد، تا به دســت آوردن آن پیگیری می کنیم، باید برای 
شهر هم چنین حسی وجود داشته باشد و همه در تلاش 

برای کوتاه کردن دست های متعرض به شهر باشیم.  

سید مصطفی بهشتی
دبیر شهر آرا محله

عارى از فساد از دريچه مردم

 شهروندان 
قبل از عقد هر 
قرارداد اجاره 
یا خرید ملک، 
نسبت به اینکه 
ساختمان 
دارای پایان کار 
است اطمینان 
یابند

انتظارات از مقاطع 
تحصیلی

به قلم دوربین

حرف  اول

محسن زکریا
خبرنگار شهرآرا محله

فهیمه شهری
خبرنگار شهرآرا محله

ساختمان بدون پايان كار حادثه ساز شد

صداى پيوسته آژير 
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این روزها دوباره آلودگی 
هوا، وضعیت زندگی در 
کلان شهر مشهد را سخت 
کرده اســت، در این بین 
همان طور که در یادداشت 
این شــماره آمده است، 
پرداختــن به حوزه فضای 
سبز در راســتای بهبود اوضاع در سال های آینده امری 

ضروری به نظر می رسد.
گاه شــدن از وضعیت فضای ســبز منطقه ۱۱ و  برای آ
برنامه های توســعه ای که برای این بخش در نظر گرفته 
شده است، به سراغ غلامحســین عباسی، رئیس اداره 

فضای سبز شهرداری منطقه، رفتیم.
عباسی در ابتدا درباره فضای سبز موجود منطقه گفت: 
« فضای ســبز منطقــه ۱۱، حدود ۱۶۸ هکتار اســت 
که سرانه ۸/۳ متر مربع فضای ســبز برای هر شهروند 
منطقه ۱۱ را مهیا می کند که در قالب ۵ پیمان نگهداری 
که ۲پیمان در ناحیه یک و ۳پیمان در ناحیه۲ اســت به 
بخش خصوصی واگذار شده اند و نگهداری آن ها انجام 
می شود و اعتباری حدود ۱۷/۵ میلیارد برای نگهداری 

فضای سبز منطقه در طول سال داریم.»
عباسی درباره فعالیت های حوزه نگهداری فضای سبز 
نیز بیان کرد: « کلیه فعالیت هایی که در سطوح فضای 
سبز و بخش زنده یعنی فضای ســبز و غیرزنده و آنچه 
در پارک ها و مبلمان شــهری است شامل سطل زباله و 
نیمکت و... انجام می شود، فعالیت هایی هستند که از 

سوی اداره فضای سبز انجام می شود.»

این مســئول شــهری در ادامه درباره شــاخص ترین 
فضاهای ســبز منطقه گفت: «شاخص ترین فضاهای 
سبز، فضاهای سبز شهری هستند که ما در این حوزه دو 
فضای سبز شــاخص داریم، بزرگ ترین آن ها، بوستان 
ملت با مســاحت ۶۰ هکتاری است و دیگری بوستان 
چهل بازه که مســاحتی حدود ۱۳/۵ هکتار دارد، البته 
چهل بازه در آینده یکی از بوســتان های بزرگ کشــور 
خواهد بود که برنامه ریزی بوســتانی ۱۴۰ هکتاری و 

حتی در آینده ۴۰۰ هکتاری برای آن شده است.»
عباسی در ادامه درباره برنامه ریزی مدیریت شهری 
برای افزایش سرانه فضای ســبز به ازای هر شهروند 
بیان کرد: « سرانه فضای سبز به جمعیت بستگی دارد 
و با توجه به اینکه هر ســاله جمعیــت تغییر می کند 
نمی شــود پیش بینی کــرد که با احداث چــه میزان 
فضای سبز ما به سرانه ایده آل می رسیم، ولی با توجه 
به جغرافیایی که منطقه ۱۱ شــهرداری مشهد دارد، 
یک منطقه بسته است و هیچ اراضی حاشیه ای برای 
احداث فضای سبز ندارد، به همین دلیل برای افزایش 
سرانه فضای سبز محدودیت داریم و تنها راه و فضای 
موجود همین اراضی چهل بازه است، البته زمین های 
دیگری هستند که زمین های خرد به حساب می آیند 
و زمین های کوچکی هســتند و نمی توانند کمکی به 

افزایش سرانه فضای سبز کنند.»
رئیس اداره فضای ســبز درباره اختصــاص بودجه به 
فضای ســبز گفت: « خوشــبختانه در سا ل های اخیر 
همواره نگاه خوبی به فضای ســبز و توســعه فضاهای 
موجود بوده است، اعتبار لازم هم اختصاص داده شده 

است، مشــکلی که با آن روبه رو بوده ایم همین مشکل 
مالکیت ها و اراضی با کاربری فضای سبز بوده است و 

مشکلات اعتباری تاکنون نداشته ایم.»
در بخش پایانی گفت وگو عباســی درباره همکاری 
مردم بــا مجموعــه مدیریت شــهری در راســتای 
کاهش هزینه های نگهداری فضای ســبز بیان کرد:
 « شهرداری سازمانی است که نیمه دولتی محسوب 
می شــود یعنی اعتبار دولتی ندارد و تمام اعتبار آن از 
خود مردم و شهروندان دریافت می شود، همه ما در 
این اعتبار دخیل هستیم، با توجه به منابع موجود، چه 
منابع مالی و چه منابع آبی و با توجه به اینکه مشــهد 
یک منطقه نیمه خشک اســت و ما محدودیت منابع 
آب را داریم، در نگهداری فضاهای سبز مخصوصا 
فضاهای سبز محلات مشکل داریم، چون نه اعتبار 
و نــه توانایی آن را داریم، در همین راســتا شــورای 
یب کــرد که در صورتی که  شــهر قبلا قانونی را تصو
شهروندان فضای سبز نزدیک ملک خودشان، به ویژه 
درخت ها را آبیاری کنند و فضای سبز مقابل منزلشان 
سبز باشد، می توانند در سامانه پارک ها و فضای سبز 
ثبت نام کنند و از مشــوق های شهرداری که عوارض 

نوسازی است بهره مند شوند.»
آمــوزش نگهداری از فضای ســبز در مــدارس به 
صورت یــک فرهنگ، همچنیــن همکاری مردم در 
زمستان و زمان بارش برف برای سبک کردن درختان 
از دیگر مواردی بود که غلامحســین عباسی به آن ها 
اشــاره کرد که می تواند موجب نگهداری مطلوب تر 

از فضای سبز باشد.

وی تصریح کرد: اگر مالکان و سازندگان چنین ساختمان هایی 
برای دریافت پایــان کار و تأییدیه ایمنی مراجعه کنند، به آن ها 
مجوز نمی دهیم اما متأسفانه در این زمینه با خلأ قانونی مواجه 
هستیم و بسیاری از این ساختمان های حادثه ساز، بدون پایان کار 
و دریافت تأییدیه ایمنی، بهره برداری می شــوند، ما هم هیچ 
پشتوانه قضایی نداریم که آن ها را پلمب کنیم.حسامی افزود: 
متأسفانه مشابه این ساختمان زیاد است و همچنان در شهر، 
ساختمان هایی با همین نمای غیراستاندارد در حال ساخت 
هســتند.وی تصریح کرد: خوشبختانه ســاختمان در همان 
مراحل اولیه حریق، تخلیه شد و خسارت جانی به دنبال نداشت، 

بررسی های بیشتر و دقیق تر سازمان آتش نشانی نیز ادامه دارد.
مریم عرب احمدی، سرپرست شهرداری منطقه ۱۱ هم در 
این باره اظهار کرد: ســاختمان آراکس پایان کار نداشت و 
همکاران ما چند بار برای این موضوع به او اخطار داده بودند.
وی افزود: وقتــی مالکی برای دریافت پایــان کار مراجعه 
می کند، همه اصول ایمنی و اســتحکام بنای ساختمانش 
بررسی می شــود اما متأســفانه در این زمینه با خلأ قانونی 
مواجه هســتیم و بســیاری مالکان، بعــد از گرفتن پروانه 
ســاخت، بدون دریافت پایان کار، ملــک را بهره برداری و 
حتی به فروش می رسانند ما هم به لحاظ قانونی اختیار اینکه 

جلوی کارشان را بگیریم نداریم.
وی از شهروندان خواســت قبل از عقد هر قرارداد اجاره یا 
خرید ملک، نسبت به اینکه آن ســاختمان دارای پایان کار 

است اطمینان یابند تا شاهد چنین حوادثی نباشیم. 

سید مصطفی بهشتی

ین بسته انتظارات اداره از مقاطع تحصیلی مستند بر سند  جلسه بررسی تدو
تحول بنیادین و اسناد بالادستی با حضور نمایندگان مدیران مقاطع، نمایندگان 
پرورشی و انجمن اولیا و مربیان در اداره ناحیه ۶ آموزش و  معاونان آموزشی و
پرورش برگزار شد.به گزارش شهرآرامحله، در راستای افزایش سطح تحصیلی 

و خروجی مثبت در پایان سال تحصیلی اجرای بخشی از سند ابلاغی اداره کل 
آموزش و پرورش استان آغاز شد.در این جلسه معین شد تا ۴میز تخصصی مرتبط 
با موضوع تشکیل شود و در هرکدام از این میزها موضوع های حوزه های مختلف 

اجرایی و نظارتی پیگیری شود.

رئيس اداره فضاى سبز منطقه مطرح كرد

همكارى شهروندان در نگهدارى فضاى سبز  ساختمان بدون پايان كار حادثه ساز شد

صداى پيوسته آژير 
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

 24 حدود  نوشتم  نامه  كه  بارى  آخرين 
آن  فانتزى هاى  از  يكى  بود.  پيش  سال 
نامه  پاكت  داخل  كه  بود  اين  زمانمان 
كارت پستال بگذاريم يا آن  را عطر بزنيم 
آلبوم هاى  كنيم.  تزيين  خشك  گل  با  و 
و  داشت  زيادى  ارزش  و  جذابيت  تمبر 
دارندگانش در نگهدارى آن دقت زيادى 
داشتند،  ديگر  شهر  در  عزيزى  كه  كسانى  براى  مى كردند. 
هيچ راه ارتباطى بهتر از نامه نبود. آن زمان آن قدر قناعت گر 
و صرفه جو بوديم كه به جاى مكالمه هاى تلفنى هزينه بر، با 
مى توانستيم  اين طورى  مى كرديم.  انتخاب  را  نامه  عشق، 
احترام  نوعى  را  نامه  بودن  بنويسيم. خوش خط  كلى حرف 
بازنويسى  دوبار  را حداقل  نامه ها  و  به خواننده مى دانستيم 
آن  وقت ها  باشد. خيلى  نداشته  تا خط خوردگى  مى كرديم 
عضوى از خانواده مسئوليت نوشتن نامه را بر عهده داشت كه 
از ديگران خوش خط تر بود. كلى هم دقت مى كرديم در اين 
نامه ها چيزى ننويسيم كه خواننده را ناراحت كند. بعد با كلى 
ذوق و شوق، از بقالى محل يك پاكت و تمبر مى گرفتيم و دنبال 
جعبه هاى زردرنگ پست مى گشتيم تا نامه را در آن بيندازيم. 
سپس روزها منتظر مى مانديم تا پاسخ نامه به دستمان برسد. 
انگار صبورتر بوديم و با همين سبك زندگى، مفهوم انتظار 
را بهتر درك مى كرديم.آن زمان هيچ وقت گمان نمى كرديم 
روزى بيايد كه اينترنت و فضاى مجازى جاى نامه هاى كاغذى 
را بگيرد. چند سال پيش، هنوز ايميل و جى ميل به خوبى جا 
نيفتاده بود كه با آمدن تلگرام و فراهم شدن امكان مكالمات 
صوتى، تصويرى و نوشتارى، نامه ها را به صندوقچه خاطرات 
احساس،  پر  نامه هاى  جاى  به  نامه رسانان  امروز،  سپرديم. 
حامل خريدهاى اينترنتى، اسناد ادارى و امثال آن هستند و 
مهرها جاى تمبرها را گرفته اند.در اين نوشتار به مناسبت روز 
جهانى پست، سراغ كسى رفتيم كه 10 سال نامه رسان بود و 
اكنون 3 سال است مسئوليت سرنامه رسانى را بر عهده دارد.

فهیمه شهری 

در گفت وگوی شهرآرامحله با سرنامه رسان پست صدف بیان شد

تمبرهايى كه ديگر نيست!
گـل دفتــــر

١٢قاصد

 مسئولیت سنگین مالی و اخلاقی
هادی حســین زاده، کارمند ۳۷ ساله اداره پست در محله دانش آموز سکونت دارد. 
او پس از اینکه در مقطع کاردانی رشــته کامپیوتر دانش آموخته می شود، به خدمت 
ســربازی می رود و پس از اتمام آن، در حالی که جویای شغل بود به وسیله یکی از 
آشنایانش از  آزمون استخدامی  اداره پست آگاه می شود. حسین زاده در آزمون مربوط 
شرکت می کند و از سال ۸۵ تاکنون، کارمند اداره پست است. ۱۰ سال کار نامه رسانی 
را به نحو احسن انجام می دهد و به دلیل دقت و امانتداری که در کارش داشته، اکنون 

سرنامه رسان ناحیه۸ پستی است.
او در توصیف شغل نامه رسانی می گوید: کاری جذاب، متنوع و در عین حال بسیار 
سخت است. هر روز نامه رسان با روز دیگر فرق دارد و چون ۹۰ درصد کار ما را ارتباط 
با مردم تشکیل می دهد، روزی نیست که خاطره نداشته باشیم. وقتی شناسنامه متوفی 
را می بریم، غم و ناراحتی بازماندگان را می بینیم و وقتی شناسنامه های تولد، گذرنامه، 
هدایای تولد، گواهی نامه و امثال آن را به دستشان می رسانیم خوش حال می شوند و 
این حس خوب را به ما هم منتقل می کنند. چون ابلاغیه های دیوان عدالت اداری، 
نامه های ثبت اســناد و اوراق مالیاتی را نیز نامه رسانان می رسانند، مسئولیت مالی 
سنگینی بر عهده دارند. کار ما به چشم خیلی ها ساده است اما سختی های زیادی 

دارد. نامه رسان باید امانتدار خوبی باشد و دقت کند بسته ای را اشتباهی به فرد 
دیگری تحویل ندهد. همچنین در زمان رساندن محموله ها باید مراقب باشد 
بسته آسیبی نبیند. این در حالی اســت که نامه رسان هر روز تعداد زیادی 

بسته دارد که مراقبت از آن ها کار سختی است. حتی گاهی اوقات وقتی 
در حال تحویل دادن بسته ای هستیم، بسته دیگری به سرقت می رود. 

گاهی هم از روی موتور و داخل خورجین، به دلیل تعداد زیاد بسته ها، 
بدون اینکه متوجه شــویم، در حین مسیر، بسته ای می افتد. پیش 
آمده که یکی از شهروندان بســته را پیدا کند و آن را به آدرسی که 
رویش نوشته بوده، رسانده  است اما در هر حال اگر خسارتی وارد 
شود، نامه رسان باید غرامت را به طور کامل پرداخت  کند. البته 
بعضی چیزها با غرامت جبران نمی شود و نامه رسان با مسئولیت 

ســنگینی که دارد باید دقت زیادی در نگهداری از امانات مردم 
داشته باشد. به عنوان مثال اگر گذرنامه کسی گم شود، تا ۶ماه بعد 

به او گذرنامه نمی دهند همچنین نامه های مالیاتی اگر به موقع دست 



5
هفـته نامه محلى مرد   م مشهد     /  شمـاره 346 / پنجشنبه /   18  مهر 98

از زمان های بسیار دور گرفته تا به امروز همواره قاصدانی بوده اند که پیام رسان خوب و 
بد زندگی بوده اند، چه آن زمان که فرمانروایان و حاکمان برای یکدیگر پیام هایی داشتند 

و چه همین چند دهه قبل تر که تلفن و راه های ارتباطی امروزی نبود.
اکنون هم هنوز نامه رسانان پست، نقش پررنگی در زندگی دارند و با وجود ایجاد 

راه های ارتباطی مختلف، هنوز وسایل، نامه و محموله هایی هستند که با هیچ تماس 
و اینترنتی انتقال داده نمی شوند.ناحیه ۸ پستی در بولوار وکیل آباد ۱۲ نامه رسان دارد 
که محموله های پستی را در منطقه ۱۱ به دست شهروندان می رسانند و پیام آوران امروز 

منطقه هستند.

افراد نرسد، با مشکل مالی مواجه می شوند.

 تصادف های متعدد نامه رسان ها
مسئولیت سنگینی بر عهده نامه رسان اســت. افزون براین، آن ها در گرما و سرما، 
تعطیلی ندارنــد؛ در دمای بالای ۴۰ درجه یا زیر صفر درجــه که افراد عادی حتی 
چند دقیقه در خیابان ماندن برایشان سخت است، ســوار بر موتور باید کارشان را 
انجام دهند. تابستان ها زیر آفتاب داغ عرق می ریزیم و زمستان ها روی برف و یخ، 
موتورمان سر می خورد. همسران ما هر روز صبح که از منزل خارج می شویم دغدغه 
این را دارند که آیا به سلامت بازمی گردیم یا نه. به جرئت می توانم بگویم نامه رسانی 
نیست که حداقل یک بار تصادف نکرده باشد، خود من سه بار تصادف کرده ام. یک 
بار در محدوده احمدآباد، داشتم با موتور، خلاف جهت حرکت می کردم، ناگهان سر 
تقاطع ماشین پیچید و با هم تصادف کردیم. تا مدت ها درد داشتم. به ماشین آن فرد 
هم کلی خسارت وارد شد. با وجود اینکه من مقصر بودم هرچه اصرار کردم خسارت 
نگرفت و گفت همین که زنده مانده ای برای من بس است. البته از آن به بعد دیگر در 

هیچ خیابانی خلاف جهت نرفتم.
او به مشــکلات کاری این روزهایشان اشــاره می کند و توضیح می دهد: متأسفانه 
تعداد زیادی از مردم ما کارهایشان را دقیقه ۹۰ انجام می دهند، اکنون هم که نزدیک 
اربعین است با حجم بالایی از گذرنامه مواجه هستیم. افرادی که چند روز پیش برای 
گذرنامه اقدام کرده اند هر روز می آیند پست و دنبال آن هستند درحالی که باید زودتر 
کارهای لازم را انجام می دادند. همچنین کارت سوخت ها تراکم زیادی دارد. ۱۵۰ 
هزار کارت سوخت وارد مشهد شده است که باید توزیع شود. از طرفی برای تحویل 
کارت ســوخت، طبق قانون باید مدارک خودرو به وســیله نامه رسان رؤیت شود و 
سپس کارت را تحویل دهند اما بعضی مردم همکاری نمی کنند و توقع دارند بدون 
بررسی های لازم، کارت سوخت را تحویلشان دهیم. این موضوع باعث چالش هایی 
بین نامه رسان با مردم می شــود. هر فردی اخلاق خاص خودش را دارد و نامه رسان 
هر روز، به تعــداد افرادی که با آن ها مواجه اســت، برخوردهای متفاوتی می بیند. 
گاهی افراد از جای دیگری ناراحت هســتند یا پاکت دریافتی شــان حاوی مطلبی 
است که آن ها را ناراحت می کند و رفتار نادرستی با نامه رسان انجام می دهند. وقتی 
هم مردم برای دریافت بسته پستی شــان به اداره مراجعه می کنند و از آن ها کارت 
شناســایی می خواهیم عده ای توقع دارند با نشان مدارک نامعتبر یا عکس مدرک 
در گوشی همراه و ... بسته را تحویل دهیم، درحالی که این امر خلاف قوانین بود و 
رعایت آن باعث محافظت از امانات مردم می شود اما در چنین مواقعی عده ای از 

شهروندان سر به ناسزاگویی می گذارند.

 ارتباط دوسویه شهروندان و نامه رسانان
حســین زاده درباره جذابیت های کارش اظهار می کند: چون نامه رسان های هر 
محله ثابت هستند، یک نامه رسانی که روابط عمومی اش خوب باشد، تقریبا بعد 
از ۳ســال، با نیمی از مردم محل آشناست و خصوصیات اخلاقی آن ها را می داند. 
خیلی افراد هم که دائم بسته های پستی دارند، نامه رسان را عضوی از خانواده خودشان 
می دانند طوری که حتی بعضی کارهای متفرقه شان را به او می گویند یا به عنوان مثال 
برای دریافت بسته پستی شان با نامه رسان تماس می گیرند و می گویند امروز منزل 
مادرم هستم بسته را فلان ساعت به آنجا بیاورید. گاهی پیرمردها و پیرزن ها آن قدر 
با نامه رسان ها راحت هستند که از آن ها می خواهند کارهایی مثل نصب یا برداشتن 
پرچم عزاداری و امثال آن را برایشان انجام دهند. این ها از نظر من خیلی جذاب است و 
وقتی نگاه می کنم و می بینم در طول دوران کاری ام این قدر روابط گسترده با شهروندان 
 دو طرفه است به عبارتی دیگر، هر کدام 

ً
داشته ام لذت می برم. البته این روابط معمولا

از شهروندان، در مشاغل و موقعیت های کاری متفاوتی هستند و در این بین ممکن 
است به عنوان مثال به نامه رسان بگویند اگر فلان خرید را داشتی از فروشگاه ما انجام 
بده تا برایت تخفیف دهیم. این روابط صمیمی باعث می شود که خستگی را کمتر 
احساس کنیم و هر روز با احساس بهتری کارمان را انجام دهیم. در واقع کار، بخشی 

از زندگی شخصی ما را تشکیل می دهد.

 سرقتی های داخل صندوق پست
او به خاطرات تلخ و شــیرین دوران کاری اش اشاره می کند و می گوید: شهروندی 
بود که هفته ای ۲ تا ۳ بار برایش بســته های پســتی می بردم. پیرمرد بود، جلوی در 
می نشست و هر بار من را می دید کلی احوال پرسی می کرد. چون پزشک بود همیشه 
سفارش می کرد وقتی سوار بر موتور هستم سرم را بپوشانم تا سرما نخورد. یک روز 
که از مقابل منزلش رد شــدم، دیدم فوت کرده و برایش پرچم سیاه زده اند. به شدت 
ناراحت شدم و این از بدترین خاطرات من بود. یک بار هم در کوچه ای خلوت بودم 
که دیدم در انتهای کوچه، یک موتور با دو سرنشین، شیشه ماشینی را شکستند و کیف 
داخلش را برداشتند. صاحب ماشین از کسانی بود که برایش بسته های پستی می بردم. 
دنبال دزدان رفتم، به پلیس زنگ زدم و مشــخصات موتور و محل فرارشان را گفتم. 

سپس برگشتم موضوع را به صاحب ماشــین اطلاع دادم. او هم چون رمزهای 
عابربانک هایش در کیفش بود، بلافاصله رفت تا حساب هایش را مسدود کند 

و کلی از من تشکر کرد.
حسین زاده در ادامه با اشاره به اینکه صندوق های پستی را نامه رسانان باز می کنند، 
می افزاید: ۸۰ درصد مدارکی که در صندوق های پستی انداخته می شود، سرقتی 
است. بعضی دزدان وقتی کیفی را می دزدند، پول هایش را برمی دارند و مدارک 
آن را داخل صندوق پست می اندازند. ما این ها را برمی گردانیم اداره پست، آنجا 
در سامانه «پست یافته»، ثبت سیستم می شود و شهروندانی که مدرک یا سندی 
را گم کرده اند با وارد کردن نام و کد ملی شان در این سیستم، می توانند ببینند گم 
شده شان در صندوق های پستی بوده یا نه .من و همکارانم بارها در این صندوق ها 
مدارک با ارزشی مثل سند خانه، دسته چک، گوشی های تلفن همراه و ... پیدا 

کرده ایم و از طریق سامانه پست یافته به دست صاحبانش رسانده ایم.
او گواهی نامه خودش را نیز از طریق این سامانه پیدا کرده است و بیان می کند: 
وقتی متوجه شــدم گواهی نامه ام را گم کرده ام، هر روز وارد سامانه پست یافته 

می شدم تا اینکه بعد از یک ماه از طریق همین سامانه آن را پیدا کردم.

 جذابیت و خاطره سازی نامه های کاغذی
حسین زاده در ادامه به محدود شدن استفاده از تمبر در دوران جدید اشاره می کند 
و می افزاید: در گذشته تمام نامه ها و مرسولات پستی با تمبر جابه جا می شد اما 
اکنون حدود ۳ سال است که استفاده از تمبر خیلی محدود شده و به جای آن روی 
بسته ها، مهرهای نقش تمبر می زنند. البته برای افرادی که آلبوم تمبر دارند ماهیانه 
یا چند ماه یک بار، نمونه تمبرهایی ارسال می شود. ارسال نامه های شخصی فرد 
به فرد هم تقریبا به صفر رسیده است. هر از چند گاهی نامه هایی از سوی کودکان 
داریم که از سوی اولیای مهدکودکشان از آن ها خواسته می شود برای والدینشان 
بنویسند. در بیشتر موارد، مدارک، چک، گذرنامه، کارت خودرو و امثال این ها 
از طریق پست ارسال می شــود و اغلب مردم از اینترنت و فضای مجازی برای 
نوشتن نامه های مکتوب استفاده می کنند اما به عقیده من نامه های الکترونیکی 
آن جذابیت نامه های کاغذی قدیم را ندارد و با گذشــت زمان شــاید مردم باز 

متقاضی نامه های کاغذی شوند.

ین نامه نگاری  حس شیر
در نامه های کاغذی همین که فرد دستخط طرف مقابل را می بیند، حس بهتر و 
نزدیک تری پیدا می کند، از طرفی ماندگارتر است و نوعی خاطره سازی دارد که 
در نامه های الکترونیکی نیست. بسیاری افراد هستند که نامه های دوران قدیم را 
یادگاری نگه داشته اند و هر از چندگاهی با خواندن آن ها روحی تازه می کنند اما 
این حس در نامه های الکترونیکی کمتر است و من فکر می کنم همان طور که 
مردم در دکوراسیون و لوازم منزل، امروز به اجناس قدیمی تمایل پیدا کرده اند، 
در مورد نامه هم ممکن است چند سال دیگر باز به نامه های کاغذی روی آورند 

تا حس شیرین آن را تجربه کنند.
او از خریدهای اینترنتی، به عنوان کار جدید و البته گاهی دردسرساز نامه رسانان 
یاد می کند و می گوید: در همین پست صدف، روزانه ۸۰ تا ۱۰۰ مرسوله اینترنتی 
جابه جا می شود اما مشکل وقتی آغاز می شود که مردم از روی عکس، کالایی 
را از طریق اینترنت سفارش داده اند اما وقتی بسته به دستشان می رسد و می بینند 
با آنچه دیده اند فرق دارد، ناراحت می شوند و به مأمور پست اعتراض می کنند 
در حالی که این موضوع ربطی به پست ندارد و خود شهروندان باید دقت کنند 
از سایت هایی خریدشان را انجام دهند که معتبر هستند. همچنین مواردی بوده 
که وقتی بسته پستی را به دست گیرنده رسانده ام طرف گفته این کالا را چند روز 
پیش برایم آوردند و خیلی هم بی کیفیت بود. به نظر می رسد، این سایت ها حک 
شده باشند، یعنی وقتی فردی به صورت اینترنتی سفارشی را داده، فرد دیگری 
آن را حک کرده و بســته ای مشابه آنچه سفارش داده شده است به دست گیرنده 

می رساند و وجه آن را دریافت می کند اما کالای داده شده قلابی است.

 آدرس های پر دردسر
از تأثیر پیک های موتوری بر کارشــان که می پرسم حسین زاده پاسخ می دهد: 
گسترش پیک های موتوری چندان تأثیری بر کار ما نداشته است چون مردم آن 
اعتمادی که به پست دارند به پیک های موتوری ندارند و همچنان کالاها و اسناد 
با ارزششان را از طریق پست ارســال می کنند. بعضی شرکت ها و اداره ها هم 
هستند که به موازات پست کار می کنند اما فقط در چند کلان شهر فعالیت دارند 
این در حالی است که اداره پست، مرسوله ها را به دورترین نقاط و محروم ترین 
روستاها می رساند و هیچ شرکتی نمی تواند چنین پوشش گسترده ای داشته باشد.
او با اشاره به آدرس های اشتباه، ناقص و بدخط، می گوید: چنین آدرس هایی کار 
را خیلی سخت می کند به عنوان مثال فردی برای آدرس نامه نوشته بود؛ آزادشهر، 

خیابان ... . ما در محدوده آزادشهر خودمان دنبال این آدرس می گشتیم اما بعد 
فهمیدیم منظور آن فرد، آزادشــهر گرگان بوده است. بعضی افراد هم آن قدر بد 
خط هستند که حتی چند نفری نمی توانیم آدرس نوشته شده را بخوانیم. در چنین 
مواقعی اگر بسته، دارای کدپستی باشد، از روی کدپستی آدرس را پیدا می کنیم 
اما اگر کدپستی هم نباشد، چنانچه روی پاکت، شماره تلفن همراه نوشته شده 
باشد با آن تماس می گیریم، اگر شماره هم نداشته باشیم و نتوانیم آدرس را پیدا 
کنیم آن را به مبدأ برگشت می زنیم بنابراین شهروندان اگر می خواهند بسته شان 
بدون اتلاف وقت به مقصد برسد، باید در نوشتن آدرس دقت داشته باشند. اما 
فراتر از این ها بعضی مناطق به دلیل اینکه پلاک گذاری نشده و میلان هایشان 
اسم و شماره ندارند، نمی توان به راحتی آدرس درست را پیدا کرد. به عنوان مثال 
فردی از قلعه ساختمان برای آدرس نوشته بود: میلان سوم، روبه روی ستون برق 
پنجم. از شهرداری می خواهیم برای نام گذاری و پلاک گذاری این مناطق اقدام 
کند. همچنین تغییر نام خیابان ها و بولوارها خیلی کار ما را سخت می کند. در 
بعضی مناطق که سال ها پیش نامشــان عوض شده است، گاهی پیش می آید 
فردی با همان نام قدیم، آدرس را می نویســد و نامه رسان های جدید و جوان، 

نمی توانند آدرس را پیدا کنند.

ین ویژگی های یک نامه رسان  مهم تر
حسین زاده به نحوه توزیع بســته ها اشاره می کند و توضیح می دهد: پاکت ها و 
بسته های پستی مردم با کامیون به اداره پست مرکزی می روند و از آنجا دسته بندی 
شده و به هر منطقه پستی فرستاده می شوند. پست صدف، ناحیه۸ پستی است 
و هر روز ساعت ۶ صبح، وقتی کامیون ها بسته ها را به اینجا می آورند، نیروهای 
توزیع یا همان نامه رسانان، کیسه ها را باز می کنند. ما در اینجا ۱۲ نیروی توزیع 
داریم که هر کدام یک منطقه مخصوص به خود را دارند. نامه رسانان، بسته های 
مناطق خودشــان را برمی دارند و پس از ثبت کردن در سیستم، آن ها را به دست 
گیرندگانشان می رسانند. کار توزیع در هر شرایطی انجام می شود، حتی برای 
تحویل بعضی بســته ها روزهای تعطیل هم باید سر کار باشیم. تعطیلی های 
ناشی از آلودگی هوا یا بارش برف هم شــامل ما نمی شود و برای اینکه مردم به 
موقع بسته های پستی شان را دریافت کنند در هر شرایطی سر کار هستیم. با وجود 
چنین سختی هایی و داشــتن خطرات جانی و مسئولیت های مالی و قضایی، 
نسبت به دیگر مشاغل، حقوقمان کم اســت و هنوز، دولت ما را جزو مشاغل 

سخت قبول نکرده است.
یژگی هـای لازم بـرای یـک نامه رسـان را امانـت داری و  او مهم تریـن و
اخلاق مـداری می دانـد و در ایـن راسـتا اظهـار می کنـد: اگـر فـردی ایـن دو 
ویژگـی را داشـته باشـد، بـه عنـوان نامه رسـان پذیرفتـه می شـود سـپس بایـد 
یـک سـری آموزش هایـی را دربـاره کارش ببینـد چون هر بسـته ای بر حسـب 
محتوایـش یـک روش توزیع مخصـوص بـه خـود را دارد. نامه رسـان در واقع 
مأمـور ابـلاغ اوراق دیوان عدالت اداری و ثبت اسـناد اسـت و بـا قوانین توزیع 
و تحویـل هـر کـدام از اسـناد و مـدارک باید آشـنا باشـد. سـیم کارت های هر 
اپراتـور نیز هر کـدام آموزش مخصوص به خـودش را دارد و چـون هر توزیعی 
بایـد در سـایت های طراحـی شـده ثبـت شـود، ایـن امـر روش هـای خاص 
خـودش را دارد و در حیـن کار ممکـن اسـت بـرای نامه رسـانان ابهام هـای 

زیـادی ایجاد شـود.
حسین زاده که ۲دختر ۵ ساله و ۲ ساله دارد، درباره آن ها می گوید:  دختر بزرگم 
علاقه زیادی به کار من پیدا کرده است و به دلیل جذابیتی که محیط اداره پست 
و دیدن تعداد زیاد بسته های پستی برایش دارد، گاهی که  در شیفت عصر سرکار 
می روم، اصرار می کند همراه من به اداره بیاید .اگر فرزندم در بزرگ سالی بخواهد 

کارمند اداره پست شود، خوش حال می شوم و او را در این راه تشویق می کنم.

 یادی از پت پستچی
او بهترین دریافتی خودش از اداره پست را گواهی نامه و گذرنامه اش بیان می کند 
و می افزاید: وقتی گواهی نامه ام به دستم رسید خیلی خوش حال شدم. همچنین 
چند سال پیش که می خواستم به کربلا بروم، گذرنامه ام جزو توزیعی های خودم 

بود و وقتی به دستم رسید، احساس خیلی خوبی داشتم.
پَـت پسـتچی، عنوانـی اسـت کـه وقتـی آن را بیـان می کنـم لبخنـد را بـر لبان 
حسـین زاده می آورد و در این باره می گوید: وقتـی در دوران کودکی این برنامه را 
می دیدم هیـچ وقت گمان نمی کـردم روزی خودم یک پسـتچی یا نامه رسـان 
باشـم اما از همـان کودکی جزو کارتون های جذابی بود که دوسـتش داشـتم و 
اگر اکنون هم پخش شـود دوسـت دارم با دخترم آن را ببینـم. البته دنیای واقعی 
یک نامه رسـان خیلی سـخت تر از تصویری اسـت که در این کارتون می بینیم 
ولـی ایـن برنامه توانسـت ذهنیـت جذابیـت و مثبتی از شـغل نامه رسـانی در 

ذهن کـودکان ایجـاد کند. 
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

امنیت برای مــا واژه ای دور اما اتفاقی نزدیک اســت، اما چرا 
تعریف من از امنیت این گونه اســت؟ ما در روز تا چه اندازه به 
امنیتی که داریم فکر می کنیم؟ سؤال بعدی این است، ما تا چه 
اندازه امنیت داریم؟ با فکر کردن و پاسخ دادن به این ۲ سؤال به 

جملات ابتدای متن بیشتر پی می برید.
از آنجا که ما امنیت داریم و خیلی ذهنمان را درگیر چرایی وجود 
آن نمی کنیم پس از اینکه به واژه امنیت فکر کنیم دور هســتیم، 

اما با توجه به امنیتی که داریم به آن بسیار نزدیک هستیم.

 تولدی دوباره
آنچه ســخنان گفته شده در بالا بر همه ما آشکار اســت این موضوع است که امنیت موجود 
ماحصل تلاش، همت و فداکاری نیروهای پرتلاش نیروی انتظامی کشورمان است که البته 
برخی نهادهــای نظامی و اطلاعاتی هم این مجموعه را یاری می کنند. به پاس این تلاش ها 
و هفته نیروی انتظامی به ســراغ یکی از مردان نیروی انتظامی رفتیم که بیش از دو دهه است 

به واسطه ایثارش همسفر یک ویلچر شده است و زندگی را در شرایطی سخت می گذراند.
مهدی جدی، یک از مردانی است که به واسطه ایستادن پای امنیت مردم جانباز شده و حدود ۲۵ 
سال است زندگی و دنیای ما را از روی ویلچر می بیند. هرچند در این بین از کم لطفی مسئولان کمی 
گله دارد اما زندگی را به واســطه زیبایی هایش دوست دارد و خداوند بزرگ را همواره شاکر است. 

این جانباز امنیت کشور متولد سال ۵۲ است و از جانبازی با عنوان «تولدی دوباره» یاد می کند.

 دشمن در کمین
مهدی جدی درباره چگونگی مجروح شدن و در نتیجه جانبازی می گوید: « اردیبهشت سال ۷۳، 
اوج فعالیت گروه طالبان در مرزهای شرقی خراسان بزرگ آن زمان بود. ۲۰سال سن داشتم و در 
شهر مرزی خواف و بخش سنگان مشغول به خدمت بودم، پاسگاهی که در آن خدمت می کردم 
آخرین پایگاه انتظامی شرقی شهرستان خواف بود که بعد از آن مرز بود. نام پاسگاه این سیرخون 
بود. من دوره آموزشی را در درگز گذراندم و سپس به خواف منتقل شدم. حدود ۸ ماه از دوره سربازی 
من گذشته بود و در گشت تأمین امنیت جاده بودیم غافل از اینکه اشرار کمین کرده اند. آنان به خودرو 
ما حمله کردند که در این حادثه  ماشین واژگون شد. برای مدتی بیهوش شده و هوشیاری خودم را 
از دست داده بودم، بعد از اینکه به خودم آمدم کم کم متوجه شدم که پاهای من توان حرکت ندارد 
و از ناحیه کمر به پایین قطع نخاع شده ام. همان واژگونی هم سبب قطع نخاع شد، این اتفاق به 

این خاطر افتاد که اشــرار معمولا شجاعت از روبه رو  جنگیدن را  نداشتند. در مواردی هم که از 
روبه رو درگیر شدیم یا کشته  می شدند یا اینکه تعدادی را اسیر می کردیم، بنابراین در صدد کمین  
برمی آمدند.» این جانباز نیروی انتظامی کشــور در ادامه درباره چگونگی وفق دادن خودش با 
شــرایط جانبازی بیان می کند: «ابتدا برای من سخت بود، اما پس از گذشت حدود ۱/۵ سال از 
حادثه، توانستم کم کم با شرایط جدید کنار بیایم. در مسیر تحصیل و ورزش قرار گرفتم و ورزش 
پینگ پنگ را با جدیت و به صورت حرفه ای دنبال کردم تا اینکه توانستم در استان مقام اولی را کسب 

کنم و در مسابقات کشوری هم رتبه های دوم و سوم را به دست آوردم.»

 مشکلات معلولیت
جدی در ادامه به توضیح مشــکلات دوران جانبازی می پردازد و بیــان می کند: «در ادامه 
بازگشــتی که به زندگی داشتم تحصیل را هم از ســر گرفتم و در رشته مدیریت دولتی مدرک 
ارشد خود را گرفتم و اکنون در اندیشه دوره دکتری هستم. از مشکلات متعددی که برای یک 
جانباز مانند من یا یک توانیاب پیش می آید این است که وقتی همه بعد از پایان کلاس به خانه 
رسیده بودند من هنوز منتظر ماشــین بودم چرا که هر کسی حاضر نیست یک فرد با ویلچر 
را سوار کند. حالا این اتفاق در ســرما و گرما  هم تکرار می شود. یک زمانی با یک مهندس 
آلمانی در ارتباط بودیم برای ســاخت یک واگن مخصوص معلولان، خاطرم هست که این 
مهندس می گفت: « کشورهایی در دنیا خیلی موفق هستند که اولویت اول خود را به توانیابان 
اختصاص دادند» ولی ما اینجا برای اولیه ترین کمک ها هم معطل هســتیم، به عنوان مثال 
در جای پارک مخصوص ماشین هایی که راننده ویلچری دارند افراد عادی پارک می کنند.»

 شهادت، هزینه امنیت
مهدی جدی در بخش پایانی این گفت وگو هم درباره نیروی انتظامی می گوید: «طبق بیانات رهبر 
بزرگوار انقلاب پلیس با مردم در عین اینکه  با  عطوفت و مهربانی  و قانون مندی رفتار می کند اما  با 
مخلان امنیت اجتماع و مرزهای کشور  قاطع و محکم برخورد می کند. قوای مسلح ما اعم از ارتش، 
سپاه و نیروی انتظامی بازوان مستقیم رهبری هستند. بازوان امنیت جامعه هستند، اما کارکنان نیروی 
انتظامی مظلوم و صبور هستند، چرا که الان امنیت نظام ما و امنیتی که در شهر و جاده و کشورمان 
در شرایط صلح داریم، نتیجه تلاش نیروی انتظامی است که البته نیروهای نظامی دیگر هم یاری 
می رسانند، اما این امنیت آن طور که باید به چشم نمی آید. از اول انقلاب تاکنون نیروی انتظامی 
بیش از ۱۳۰۰۰ شهید و ۱۴۰۰۰ جانباز برای تأمین امنیت کشور داده است و  همین امسال بیش از 

۴۰ همکار ما شهید شده اند که این ها هزینه امنیت است.» 

کشورهایی 
در دنیا خیلی 
موفق هستند 
که اولویت 
اول خود را 
به توانیابان 
اختصاص 
دادند

رتبه برتر شهرداری 
منطقه 

هم محلی

محسن زکریا

گفت وگوی شهرآرا محله با جانباز امنیت

جانبازى، تولدى دوباره



7
هفـته نامه محلى مرد   م مشهد     /  شمـاره 346 / پنجشنبه /   18  مهر 98

در شماره قبلی شهرآرا محله به سراغ بخشی از مشکلات حوزه خدمات شهری رفتیم و 
یز رساندیم. بخشی  پاسخ مسئولان در این بخش را هم گرفتیم و به اطلاع مخاطبان عز
یه  از درخواست های مردمی و پیگیری های این حوزه، به دلیل محدودیت در فضای نشر
در شماره قبل منتشر نشد. گزارش امروز را به این بخش اختصاص دادیم. موضوعی که 
در این شماره از شهرآرامحله بررسی می کنیم به وضعیت سطل های بزرگ زباله شهری 
اختصاص دارد که در معابر نصب می شود و برای برخی از شهروندان نارضایتی هایی 
ایجاد کرده اند. برخی دیگر از شهروندان هم به نبود یا کمبود این سطل ها اشاره کرده اند.

بود و نبود سطل  زباله
مدیــری، یکــی از شــهروندان منطقــه ۱۱ در بولــوار 
فارغ التحصیلان درباره کمبود ســطل زبالــه بزرگ در این 
بولوار گفت: «ما همیشــه شــعار می دهیم که آشغال را در 
سطل قرار دهید و یا در ساعت مشخص زباله ها را جلوی در 
بگذارید، اولین بحثی که وجود دارد این است که آیا ممکن 
اســت که همه افراد و ساکنان یک محله در همان ساعت در 
منزل باشند؟ وقتی چنین چیزی مهیا نمی شود پس باید زمینه 
این امر فراهم شود که راه های جایگزین پیدا شود، به عنوان 
مثال در مسیرهای کوچه ها این سطل های بزرگ زباله گذاشته 
شود تا شــهروندان هنگام خروج از منزل زباله خود را در آن 
بریزند، اگر این اتفاق نیفتد متأسفانه رفتاری به همان شکلی 
که به دور از فرهنگ الان اتفاق می افتد، شاهد خواهیم بود، 
یعنی عده ای زباله را زودتر یا دیرتر از زمان رســیدن ماشین 
زباله گرد بیــرون می گذارند که به آلودگــی کوچه و خیابان 
منجر می شود.»البته به نظر می رسد همان اندازه که تعدادی 
به سطل های زباله بزرگ در محله نیاز دارند، عده ای هم تمایل 
ندارند که این سطل ها در نزدیکی کوچه و خیابان آن ها باشد.
جعفرزاده، ســاکن محله جلال، در این بــاره گفت: «معیار 
شهرداری برای نصب این سطل های زباله بزرگ چیست؟ چرا 
باید نزدیک کوچه و خانه ما باشد؟ اصلا شهرداری وقتی این 
سطل ها را در خیابان قرار می دهد متوجه عوارض بهداشتی و 
محیطی آن هست؟ نباید به گونه ای شود که به عنوان مثال افرادی 
از اجاره کردن منزل در مجموعه ای که مقابل آن سطل زباله قرار 
دارد فراری باشند، من باید بپرسم چرا مقابل خانه من نصب 

شود مقابل منزل دیگری نصب نشود؟»

از بوی بد تا شیرآبه
همان طور که در صحبت های قبلی اشــاره شد، سطل های 
زباله بزرگ در شــهر عوارضی دارند که بــا عنوان عوارض 
بهداشتی و محیطی به آن اشاره شد.  نخستین بحثی که درباره 
این سطل ها که با نام گاری زباله هم شناخته می شوند، مطرح 

است شست و شوی آن ها در زمان مشخص است. امری که 
از حجم آلودگی آن ها خواهد کاست یا طولانی شدن زمان 
آلودگی  را کمــی کوتاه کند. دیگر موضوعی که وجود دارد و 
متأسفانه در تمام شهر هم شــاهد آن هستیم، تعدد حضور 
زباله گردهاست که برای کسب درآمدی به سراغ سطل های 
زباله می روند و در نتیجه به کثیف شــدن اطراف ســطل ها 

منجر می شود.
محمد صنعتی ترشیزی، رئیس اداره خدمات شهری، فردی 
اســت که باید درباره مســائل فوق و درخواست هایی که از 

سوی شهروندان مطرح شد پاسخگو باشد.
ترشیزی ابتدا درباره درخواست شــهروندان درباره نصب 
گاری زباله در محله گفت: « نصب این سطل ها و گاری های 
زباله مشــکلات خاص خودش را دارد، بعضا در شهر لزوم 
نصب این سطل ها احساس می شود اما نکته ای که وجود دارد 
این است که قرار گرفتن این سطل ها شیرآبه و بوی زیادی دارد 
که در نتیجه به نارضایتی شهروندان منجر می شود. به همین 
دلیل در صورتی که درخواستی از سوی شهروندان ارائه شود 
پس از بررسی کارشناســان و جانمایی لازم سطل قرار داده 
می شــود.»وی در ادامه درباره زمان شست و شو و نظافت 
گاری های زباله هم بیان کرد: « شست و شوی این گاری ها 
هر هفته یک بار انجام می گیــرد، به این صورت که گاری به 
صورت کامــل داخل مخزن قرار می گیــرد و کاملا نظافت 
می شــود و فضای اطراف آن هم شسته و سپس آهک ریخته 
می شود، از طرفی تخلیه این سطل ها هم در شبانه روز یک یا 

دو دفعه به صورت کامل انجام می شود.»
ترشــیزی در ادامه درباره اعتراض شــهروندان نسبت به 
قرار گرفتن ســطل های بزرگ زباله در مقابل منزلشــان 
گفت: « در این باره اگر اعتراضی از ســوی شــهروندان 
به واسطه مشــکلات زباله ها باشد درســت است. البته  
برای ســطل های موجود جانمایی جدیدی می شــود و 
تلاش می شود در محدوده زمین های خالی باشد تا برای 

شهروندان عوارضی نداشته باشد.» 

در محـــله

آی خبــــر

سید مصطفی بهشتی

پايان مسابقات فوتسال
 محلات منطقه 

پايان مسابقات فوتسال
 محلات منطقه 

پايان مسابقات فوتسال

با آغاز فصل پاییز بیش از۱۱۰ هزار بوته گل داوودی در بوستان ملت کاشته می شود.
به گزارش شهرآرامحله، عباس سیامکی، مدیر بوستان ملت با اعلام این خبر بیان کرد: گل های داوودی 
از مهم ترین گل های زینتی محسوب می شود و یکی از مهم ترین گل های دنیاست که دارای بیش از ۲۰۰ 

گونه است و اوج گل دهی این گونه از گل در پاییز و زمستان بود و در شرایط روز کوتاه گل می دهد.
وی افزود: گل داوودی، گیاه دارویی نیز محســوب می شــود به طوری که از گل های خشــک آن در درمان 
سرماخوردگی، تقویت قوه بینایی و افزایش تمرکز استفاده می شود. افزون بر موارد ذکر شده سرگل های این 

گیاه به  عنوان چای سنتی در چین، همچنین به عنوان حشره کش استفاده می شود.
ســیامکی گفت: بیش از۱۱۰ هزار بوته گل داوودی در ۷ رنگ متفاوت به مســاحت ۲۰۰ مترمربع در ضلع 

شمالی بوستان ملت (روبه روی معلم۳) کاشته می شود.
وی افزود: مراحل کاشــت گل های داوودی هم اکنون در بوستان ملت در حال انجام و به زودی آماده بازدید 

شهروندان است. 
تأمین گونه های داوودی با همکاری سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد است.

گل هاى داوودى جلوه گر
 بوستان ملت 

 شــهرداری منطقه۱۱ در ارزیابی عملکرد ادارات عمران، حمل و نقل و ترافیک مناطق، 
رتبه برتر را کسب کرد.به گزارش شهرآرا محله، در ارزیابی عملکرد ادارات عمران، حمل 
و نقل و ترافیک مناطق ۱۳ گانه شهرداری مشهد در شش ماهه نخست  امسال، منطقه۱۱ 
توانست به کسب مقام برتر در بین مناطق موفق شود.اجرای به موقع و مطلوب پروژه های 

عمرانی و ترافیکی و انجام هماهنگی های لازم با معاونت مربوط از معیارهای ارزیابی 
عملکرد ادارات بوده است.اجرای اصلاح هندسی در راستای کاهش ترافیک، پیشبرد 
پروژه های پیاده رو سازی، بازگشایی بولوار شهید فخرایی و ترمیم آسفالت معابر منطقه 

مهم ترین پروژه هایی بوده که در این حوزه اجرا شده است.

بررسی مشکلات سطل های زباله بزرگ

آلودگى بهداشتى و محيطى

دهمین دوره مسابقات فوتسال محلات شهرداری منطقه۱۱ با حضور۸۰ تیم، در مجموعه ورزشی گلسا 
برگزار شد.

به گزارش شــهرآرامحله، عادل مشیریان، کارشــناس تربیت بدنی منطقه، گفت: آیین اختتامیه دهمین 
دوره مسابقات فوتسال محلات شــهرداری منطقه در مجموعه ورزشی گلسا اجرا شد.وی افزود: این دوره 

از مسابقات به صورت رایگان و در ۳ رده سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان با حضور۸۰ تیم برگزار شد.
کادمی حمید بی غم به عنوان مقام اول، خرسند الف مقام   مشیریان گفت: دررده ســنی نونهالان، تیم های آ
کادمی حمید بی غم،  دوم و مشاهیر موفق به کسب مقام سوم شدند.وی اضافه کرد: در رده سنی نوجوانان، آ

سرخ پوشان حرفه ای و پیام جوان به ترتیب به عنوان مقام های اول، دوم و سوم معرفی شدند.
مشیریان همچنین افزود: شهدای چهاربرج با کسب مقام اول، شاهد مقام دوم و آینده داران با کسب مقام سوم 

در رده سنی جوانان به عنوان تیم های برتر معرفی شدند.
دهمین المپیاد ورزشــی محلات مشهد با ۹ رشته ورزشــی در بخش آقایان و ۶ رشته ورزشی ویژه بانوان در 
مناطق ۱۳ گانه شهر در حال برگزاری است. این مسابقات که در ۳رده سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان برگزار 

می شود، از سیزدهم تیرماه آغاز شده است و تا پایان امسال ادامه دارد.
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: مجیدخرمی

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری  
مدیر منطقه۱۱شهرآرا: زهرا ساقی

دبیر شهرآرا محله منطقه ۱۱: مصطفی بهشتی    
تلفن شهرآرامحله منطقه ۱۱:  ۳۸۶۸۰۵۶۶                                                                                                                            

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه ۱۱: بولواردانشجو، دانشجو۲۹، 
مجموعه ورزشی گلسا، طبقه اول 

mahalle11@ shahrara.ir :پست الکترونیک
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از:  
shahraranews.ir

مردمک

جدال
 بر سر توپ

* تصویر به جا مانده 
از چهارمین دوره 
مسابقات لیگ 
میکروبسکتبال 
شهرداری مشهد

نمایشگاه آثار هنری و صنایع دستی سالمندان در 
راستای تکریم این قشر از جامعه، با حضور سالمندان 

و دیگر شهروندان در بوستان ملت برگزار شد.

با حضور برخی مسئولان شهرداری مشهد و 
پیشرفت  میزان  و  منطقه  پروژه های عمرانی  منطقه 

یابی شد. آ ن ها ارز

نخستین اتاق ماساژ مجموعه های ورزشی 
شهرداری مشهد در مجموعه ورزشی امید و زندگی 

شهرداری منطقه۱۱ به بهره برداری رسید.

افتتاح اولين سالن ماساژ شهردارىبررسى پروژه هاى عمرانى منطقهبرگزارى نمايشگاه توانمندى سالمندان 

سمپاشى درختان
را  درختان  سمپاشی  درخواست  شيرزاد:    
و   ۷۸ معلم  حدفاصل  پژوهش  بوستان  در 

۸۰ دارم.

جوابيه 137: با توجه به بازدید انجام شده، 
آلوده  شاخه های  حذف  و  آفت  با  مبارزه 
درخت بید آفت زده در دستور کار قرار گرفت.

بازپيرايى بوستان
بشارتى :  درخواست بازپیرایی بوستان خطی 
را  رجایی۶۰  شهید  و  آموزگار  بولوار  در  واقع 

دارم.

جوابيه137: پروژه تکمیل فضای سبز حاشیه 
آموزگار (حدفاصل دانش تا تربیت) در پیشنهاد 
منطقه  عمرانی سال ۹۹ شهرداری  پروژه های 
و  تأیید  صورت  در  و  است  گرفته  قرار   ۱۱
اعتبار در سال ۱۳۹۹ اجرا خواهد  تخصیص 

شد.

این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــمارهتماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

تکریم   و  بزرگداشت  برای  محله،  شهرآرا  گزارش  به 
جایگاه سالمندان، به همت معاونت فرهنگی و اجتماعی 
منطقه ۱۱، اداره بهزیستی استان خراسان و حوزه اجتماعی 
نمایشگاه  فرهنگی شهرداری مشهد،  و  اجتماعی  سازمان 
آثار هنری و صنایع دستی سالمندان، با ۱۳ ایستگاه در ضلع 

غربی بوستان ملت برگزار شد.
نمایشگاه توانمندی سالمندان با هدف ایجاد فرصت هایی 
برای نشاط سالمندان و سرگرمی برای فاصله گرفتن از افکار 
دوران پیری برگزار شــد که با حضور کارهای هنری تولیدی 

سالمندان و استقبال شهروندان روبه رو شد.
در ایــن نمایشــگاه، خدماتــی از جملــه مشــاوره و 
آموزش های تخصصی، نگهداری، ســلامت روحی و 
جســمی ســالمندان، به صورت رایگان از سوی مراکز 
مختلف تحــت نظارت اداره بهزیســتی ارائه شــد.در 
حاشــیه این نمایشگاه ســخنرانی هایی با هدف مشاوره 

برای سالمندان برگزار شد. 

اتاق   اولین  افتتاحیه  مراسم  شهرآرامحله،  گزارش  به 
ماساژ مجموعه های ورزشی شهرداری مشهد با حضور 

مسئولان و ورزشکاران برگزار شد.
 افتتاح ســالن ماســاژ امید و زندگی با حضور مریم عرب 
احمدی سرپرســت شــهرداری منطقه۱۱، حســن نوری 
معاون سلامت و تربیت بدنی شهرداری مشهد و جمعی از 
مسئولان و شهروندان، در مجموعه ورزشی امید و زندگی 

شهرداری منطقه۱۱ انجام شد.
گفتنی اســت اتاق ماساژ مجموعه ورزشی امید و زندگی با 
اعتباری بالغ بر۴۵۰ میلیون ریال و مساحت ۵۰ مترمربع، 

مجهز به ۲ تخت ماساژ است.
اتاق ماســاژ واقع در طبقــه دوم مجموعه ورزشــی امید و 
زندگی(ســیدرضی۵۸)، از ســاعت ۷ صبح تا ۱۹ (ویژه 
بانوان) و ۲۰ تا ۲۴ (ویژه آقایان) پذیرای شــهروندان است 
و این برای اولین بار اســت که در مجموعه های ورزشــی 

شهرداری، سالن ماساژ تعریف شده است.

دریافتی

به گزارش شهرآرا محله، مدیرکل نظارت بر نگهداری    
زیرساخت های  تأسیسات  بهره برداری  و  تعمیرات  و 
از  مجموعه  زیر  ادارات  رؤسای  همراه  به  شهری 
اجراست،  حال  در  که   ۱۱ منطقه  عمرانی  پروژه های 

کردند. بازدید 
بهنــام خیاط، مدیر کل نظارت بر نگهــداری و تعمیرات و 
بهره برداری تأسیســات زیرساخت های شــهری به همراه 
رؤســای ادارات زیرمجموعه، ضمن دیدار با مریم عرب 
احمدی، سرپرســت شــهرداری منطقه۱۱ از پروژه های 

عمرانی این منطقه بازدید کردند.
در ایــن بازدید مهرداد آریافــر، رئیس اداره فنــی و عمران 
منطقه۱۱، گزارشــی از مراحل پیشــرفت فیزیکی و ریالی 
پروژه های عمرانی در حوزه تأمیــن و نگهداری ارائه کرد و 

ضمن ارزیابی، از این پروژه ها بازدید شد.
گفتنی اســت میزان اعتبــارات منطقه ۱۱ در حــوزه تأمین و 

نگهداری پروژه های عمرانی بالغ بر۸۰ میلیارد ریال است.

تعويض سطل
كلاته:  با توجه به فرسودگی کف سطل بادبزنی 
و ریزش شیرآبه در زیر آن درخواست تعمیر یا 

تعویض سطل را داشتیم.

جوابيه137:  با توجه به درخواست شهروند 
مورخه  در  پسماند،  سطل  تعویض  بر  مبنی 

۹۸/۰۷/۱۴ مخزن سطل ثابت تعویض شود.


